
 

 

 

 

 

Folketinget  

Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 

 

København, den 21. september 2007 

  

 

 

Folketingets fødevareudvalg har ved skrivelse af 20. september 2007 anmodet om min 

besvarelse af følgende spørgsmål vedr. forslaget om at nulstille udtagningsforpligtelsen 

i 2008. 

 

Spørgsmål nr. 352 

 

”Vil ministeren i forlængelse af ministerens svar på FLF alm. del - samrådsspm. BY 

den 20. september 2007 præcisere ministerens oplysninger i samlenotatet af 20. sep-

tember 2007, jf. FLF alm. del – bilag 467, side 4, om, at der i henhold til Vandmiljø-

plan III allerede er fastlagt et loft over den samlede nationale kvælstoftildeling for 

07/08, og at der i 07/08 samtidig vil blive tale om en øget kvælstofudvaskning?” 
 

Svar: 
Spørgsmålet har været forelagt Plantedirektoratet, som har sendt nedenstående svar, 

hvortil jeg henholder mig: 

”Det fremgår af den politiske aftale om Vandmiljøplan III om kvælstofnormerne, at 

normreduktionen maksimalt kan fastsættes til 10% under det driftsøkonomiske optimum, 

som beskrevet under VMPII, dog således at den samlede kvælstofkvote ikke kan oversti-

ge kvoten fra 2003/2004 reguleret for effekten af afgrødeforskydninger. 

Den samlede kvote i 2003/2004 er således en beregningsteknisk referencekvote, som 

kun kan overstiges i beregningerne, der ligger til grund for normreduktionen, hvis af-

grødesammensætningen udvikler sig i retning af mere kvælstofkrævende afgrøder. 

I praksis betyder det, at en stigning i det samlede dyrkede areal i et år vil medføre, at 

kvælstofnormerne under uændret afgrødesammensætning vil skulle reduceres forholds-

mæssigt året efter. Gødningen skal med andre ord fordeles mere ”tyndt”. 

Ved beregning af normerne for 2007/08 var det senest opgjorte areal således fra året for-

inden, dvs. arealet i 2006/07. Princippet er således, at et øget areal vil slå igennem med 

et års forsinkelse, og at et øget dyrket areal i 2007/08 som følge af nulstilling af udtag-
ningsforpligtelsen først vil medføre reducerede normer i 2008/09. 

Kvælstofnormerne for høståret 2007/08 er i sommeren 2007 meldt ud til jordbrugerne 

med en bekendtgørelse, der trådte i kraft 1. august 2007. Hvis bekendtgørelsens kvæl-

stofnormer anvendes på et større areal i 2007/08 på grund af nulstilling af udtagnings-

forpligtelsen, vil dette medføre et øget kvælstofforbrug, der midlertidigt overstiger den 

beregningstekniske kvote i 2003/04.” 
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Eva Kjer Hansen 

 

 

 

/Lene Mølsted Jensen 

 


